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Biographical Note

Berl Bernhard was born in New York, New York on &epber 7, 1929 to Morris and Celia
(Nadele) Bernhard. Berl lived in New Jersey, taiended Dartmouth College, graduating in
1951 and Yale Law School, graduating in 1954. |&kg career began in Washington as a law
clerk to Luther Youngdahl. In the late 1950s hekta position on the Civil Rights Commission,
and was appointed staff director by John Kennedyo®il. In 1963 he returned to private
practice, and became counsel to the Democratict&&mmpaign Committee in 1965. He
became involved with Senator Muskie's 1968 viceidential campaign as a result of his DSCC
work, and then went on to work for Senator Muski®g2 presidential campaign as national
campaign manager accompanying the Senator onifsstdr Israel and the Soviet Union. From
1980 to 1981 he served as senior advisor to Ed Mwglken he became Secretary of State.

Scope and Content Note

Interview includes discussions of: family histolgyw school; clerking for Luther Youngdahl;
Owen Lattimore case; discussions with Supreme Gostiices; private practice; U.S.
Commission on Civil Rights; confirmation to the Gmimssion on Civil Rights; Strom
Thurmond's public racism; Civil Rights at Dartmod®61; meeting Ed Muskie; General
Counsel to the Democratic Senate Campaign Commdteaning up the DSCC; arguments with



Ed Muskie; involvement in the 1968 campaign; speeiting for Ed Muskie; relationship
between Humphrey and Muskie staffs; balancing ®ewatk and a national race; problems in
the vice presidential campaign; nearly leavingdgampaign; Humphrey-Muskie relations;
Muskie's lack of energy; Muskie's weakness as iamatcampaigner; Florida primary 1968;
change from the 1968 to 1972 campaigns; financioglpms in 1972; Ted Kennedy impact in
1972 and Chappaquiddick; Arnold Picker; lack o#ional fundraising organization;
uncooperative donors; establishing foreign poligdentials; and diplomatic trip to Israel
(continued on MOH 365).
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Transcript

Don Nicoll: Itis Tuesday, the 30th of April. We are in Wigton, D.C. in the law offices of
Berl Bernhard, and Don Nicoll is interviewing MreBihard. Berl, would you give us your full
name, spell it, your date, place of birth, andrthmes of your parents?

Berl Bernhard: Alright, name is Berl Bernhard, B-E-R-L, B-E-RHA-R-D, birth
September 7, 1929. My father's name was Morridaurice Bernhard, my mother's name was
Celia Nadele, N-A-D-E-L-E.

DN: And you were born where?
BB: In New York City.
DN: Did you grow up in New York?

BB: No, I never lived in New York. My mother gawght short in New York. We lived in
New Jersey for a long time, in Englewood, wentdiso®| there. And then my parents, when |
was in eighth grade or so, moved down to Maratktorjda. My father, who had been, who
was originally from Vienna, Austria, had gone ta/lschool, became a lawyer and a banker in
New Jersey, disliked his profession quite signifibaand loudly, and ended up just turning it all
over and moved down to Marathon and bought fifieenes of land. We were the first people |



think with any real interest in developing thaaisil, and built a fishing resort called Tarpon
Lodge and they stayed down there for twenty, twéinty years. | didn't, | didn't like the heat, |
liked the sailing. | didn't like the fishing beauit was, | ran their charter boat for three
summers and | hated every bit of it because pemptee down, always got seasick. It was not
pleasant.

DN: Now this was, when did they move?

BB: They moved down to Marathon, it was probakiytriafter World War 11, 1946, and then
started to develop this property. And it was nbatwou would call a high tone place. It was
basically established as a fishing resort buteixgsgome and it became a very nice spot.

DN: They moved about the time you were graduatiognthigh school.

BB: Well, a little before that actually. They hgldnned to do that. When | talked about '46,
that was the actual move, but prior to that theyevadready, my father was already moving
down there and we were beginning to go, shuffl&klzan forth on a transitional basis.

DN: And where did you go to college?

BB: | went to Dartmouth College in Hanover, New Hbeimire, and | graduated in 1951. Just
finished my fiftieth celebration, if you want tolca that, some people say reunion. And then
after that | went to Yale Law School, got out i4.'5

DN: You went directly to Yale.
BB: Yeah, | did.

DN: Now, you tell us that your father hated the &avd banking, but you went into the
profession.

BB: It's strange, | really was quite uncertain @bbul debated whether to go to the Fletcher
School, which | had applied to, and | wasn't gsiiee what | wanted to do. So | applied to
Harvard Graduate School of Public Administratiolet€éher School at Tufts and to Yale Law
School. And when | got into Yale Law School | séM/ell, it gives me more options.” So |
decided to do that. And Yale turned out to be @dgthoice because it was less concerned with
the miniscule aspects of the law, although youtbdthve some of the basics, the fundamentals.
But it was possible to take things for, like thegprudence of East and West, and some very
philosophical kinds of things. And it basicallygit some discipline in thinking as opposed to
just rote, footnotes, Martindale-Hubbell (soundgli“shepardizing paces” -unintelligible

phrasg and that kind of thing. And so it was a goodcpleand | was fortunate to be there.

My dad was beginning to get low on money and | dngeteaching for a semester and a half in
the undergraduate school at Yale, as a graduatecdits of political science. And that was too
bad for the kids at Yale, but that's the way tHeost worked in those days. The full professor
would teach one day a week, and the graduate assistould have two days a week. And it



was, it seemed to work for them but it was, publists the main issue, not teach. | think it was
a mistake. Quite frankly, | think Dartmouth didbetter job on undergraduate teaching than
Yale, but that's a debate that they're having.

DN: Now, where did you go after you graduated fitahe?

BB: | was fortunate, | got a job as a law clerdtolge Luther [Wallace] Youngdahl, who had
been one, in the federal district court, DistritColumbia. It was an interesting opportunity
because he had been chief justice of the suprenré @oMinnesota and governor two terms.
He ended up coming to Washington only because Hithenphrey had decided that if Luther
Youngdahl ran against him, he'd [Youngdahl] winndAso he got Truman to appoint him to the
U.S. District Court here. And it was a wonderfatipd for me because it was intended to be
one year, but could be extended by the judge retivere a need.

And it turned out to be extended because we wetteeimiddle of the Owen [J.] Lattimore case
and it was a very hot issue. It was the McCartlyqal, and Owen Lattimore had been indicted
for committing perjury when he said he wasn't éofeer of Communist lines or adherence to
Communist causes, and it was, we hadn't seen agytjiite like this. Leonamg was the U.S.
attorney and Herb Brownell was attorney generaWals a, | think, a very unfortunate, | would
say, extension of the McCarthy mentality, to trystgpress free speech. And the upshot of it
was that we dismissed the perjury indictments,thece were a number of counts, on the
grounds that it violated the First Amendment. Andent up to the court of appeals, and while
it was there | thought we had a good shot at loskwgd the chief justice died, who was opposed
to the position, and we were sustained on a fofwuovote. But it did come back for another
time. And this time they filed for a very unusuabtion of bias and prejudice against the judge,
on the grounds that he had shown in his first @pirihat he was biased against the government.
And we dismissed the thing on the grounds thathamlito show bias and prejudice beyond the
four walls of the case, that he had done sometihiagshowed he was prejudiced against the
government. But it was a hell of a time and exéshtherefore for two years.

And we had some wonderful cases, including thetsighthe courts, civilian courts, to review
the nature of military discharge certificates, thiad of thing. He was a very good guy. And |
have to say, | never really talked about this, sofrtbe cases in which we were involved ended
up with certain discussions that took place betwagher Youngdahl and his very close friend
Earl Warren, because they were both Republicanrgove and they were both of a liberal bent
for the Republican party, and they used to haveynd@stussions. And at the same time, David
[L.] Bazelon, who was on the U.S. Court of Appdatse, was a close friend of the judge's
because they were involved in many mental healikiities. And there was much discussions
between them on cases. So it was a really integesie for me.

DN: And you had an opportunity to sit in on thosewersations?

BB: Yes, and I'll tell you, some of the, one of there enjoyable things that came about as a
result of that was that | got to know a fellow nahhdilton [S.] Kronheim, who was a liquor
distributor and a very active Democrat. And hedusehave these little lunches over at his
delicatessen and, in north-northeast Washingtamd i#e used to invite all of his friends, and



Thurgood Marshall would come over there, and aitlkiof people would come up there. And |
got to know a number of the justices, particul@tgnnan. And it was, | learned more about
how some of these cases are decided, which ona'tiakgays see.

DN: But | take it you were never tempted to segldicial career.

BB: You know, I thought about that a number of sménd the problem was, and I'm still not
sure exactly why because once or twice it had peeposed that | should try to do that. But |
always found other things that attracted me imntetliand seemed to be more of a challenge.
May be wrong, I'm not sure | would have been a g&gd sitter for a sustained period of time.

| know | did not enjoy the motions calendar whemwals law clerk as much as | did the criminal
and civil trials, as such. And | thought, welleth's going to be an awful lot of that listening.
And | enjoyed drafting opinions, that was a lofuf. But it just was something that, you know,
you either feel it or you don't feel it, and | didieel it. And so | thought there were so many
other things that interested me, that | just néseused on it.

DN: When you finished your clerkship, what attrdcyeu first?

BB: After that? Well, what attracted me was thabk looking around for a job and | knew |
needed a job, and | had worked in New York for mmer at §ounds likeDavis, Polk,

Wardwell, Sunderland & Kendall), as it was knowarth And that was an interesting time
because it was when John W. Davis was, had agoesdjtie Brown vs. Board of Education.
And since I'd written my senior thesis at DartmooarthJohn Marshall Harlan, who had written
the dissent, and plus he beat Ferguson in a “seplawd equal” issues, | wasn't much inclined to
be helpful. And I turned down an opportunity torlwon the briefs with John W. Davis. And |
had some interesting, unfortunate discussions avigllow named D. Nelson Adams, who was
kind of running the firm at the time, who at onenpdold me that: did | feel that working on this
case, despite my previous position, would turn me & whore? And | said | didn't look at it
that way. And he leaned over in this very snidg wad said, “You could became a very
wealthy one.” And in any event, | was invited wlgack there after law school but | didn't, |
had the clerkship, | never returned there.

But | decided I didn't want to go with a big lawnfi. And one of my classmates at law school,
Harris Wofford, he and | had become close friestisllying for the Bar together down here at
Gary Gessel's (could not verify last name spellimgess he is the CFO of the Milgard Co.)
house, because they were old friends and HarrisvMoakied as a law clerk there. And Gary, |
got to know him because | was living over at hisgefor two weeks. And he asked me if |
wanted to go to, come over to Covington and Bur]lag firm name]. And | said, well, | didn't,
because it was a big firm and | had had that egpe&. | didn't want to do that.

And one day he called me up and he said, “You kribare's a small firm that is coming along
pretty well, and a fellow named Jack Tierney” fiekv from Yale Law School and he was one of
the heads of the firm), “you ought to go see hitwell, | went there and it turned out to be very
fortunate because | met Jim Verner and later hd atatted this firm, and Gene Liipfert, they
were both practicing over there, and it was a goud. And then Jim Neil, who later became

the prosecutor of Hoffa, was there, we were borthersame day and we shared a room together



over there, so we had a good time. But it wasaddiom. But then along came the civil rights
days, and Harris [Wofford] had gone with the U.8n@nission on Civil Rights. And he was
working with Father [Theodore M.] Hesberg, as alegsistant, and asked me whether or not |
would be interested in, (this was after two or ¢hyears) be interested in heading up the voting
section, doing the investigation on ‘deprivatiortlod right to vote’. And since I'd been involved
in some civil rights stuff at Dartmouth, | was eagad left the firm. | took a leave of absence
and never returned actually. But that little leaf@bsence lasted over four years, and it was
worth, worth it all, so. | don't know, where do ge from here? | could go in a lot of details,
but you don't want to hear all that.

DN: Just a couple of questions. One is, the Vdripfert firm had not been formed then?

BB: No, no, we were attorney and attorney. Anahth@60 came about and | took leave from
the civil rights commission to work on the Kennexdynpaign for the summer. And when that
concluded, I did not, I didn't expect that | woblel nominated to be staff director of the civil
rights commission, and so | was planning to go batikd before | was nominated, Jim Verner
and | started the firm called Verner and BernhaArdd then about two months after we started
the firm, | got a call from the White House abdbt president was interested in nominating me.
Would | be interested in doing that? And | redlgught about it a lot. And Jim said, “You got
to doit.” The president, | saw the president hadsked me if | would do it, and | was only
twenty-eight or twenty-nine, and | thought thiseally good stuff. Little did | know what | was
getting into or, the confirmation process which Juest agonizing. And you remember what the
civil rights conditions were in 1960 and '61, itsiatter.

I'll tell you one funny thing, after I'd been norated, it just occurs to me, | went up to see &l th
members of the judiciary committee. Ted Sorensid, S§You better do that, because it's going
to be a controversial appointment and so you'eebgti see . . ..” | wentto see everybody, and
| was pretty well turned down by most of them. Ament to see Olin [DeWitt Talmadge]
Johnston, who was then from South Carolina, andnabdecent fellow. But | figured, what the
heck, | have to go see him anyway, so | did. Aodrhe in there, | walked into his office and he
looked me up one side and the other. And he 8aldll, damn, I'm glad to see you. | didn't
know if you were going to be black or white.” [lantgr] And that started it.

And then we started talking about, he told me,did,s| don't have a problem with you but you
know | can't vote for you. | mean, it's impossjblgist can't afford to do that.” But he said,
“You know what's going on right now?” | said, “Niodon't senator.” And he said, “Well come
on down to the floor, | want you to listen to hete's a debate on civil rights going on right
now.” So we went down and we sat in the well, dtoothe well of the Senate listening to this
debate.

And Strom Thurmond was at, in those days, was mait\lwe found necessary to be later,
because of the voting opportunities of the blackad he was inveighing against all these
northern Communist coming down and causing allehg@eblems, and started using the word
'nigger’ on the floor. And | thought, “Oh man.”né suddenly | looked up and Olin Johnston
leaned over me, he said, “You hear that?” Andd,s&es.” And he said, “Well, you know
what the problem with old Strom is?” And | didwant to say, | was just stunned by his



comments. He said, “You know what the problemTdfe problem is old Strom believes that
shit.” [laughter] So I learned a lot during thatele confirmation process. It took seven months
to get confirmed, and a lot of other things haddgeay@d. But it was, it worked, it was all right
and it was a great experience.

DN: What triggered your interest in civil rightaginally?

BB: | guess | always had kind of an interest, boatwreally brought it to a head was at
Dartmouth. | played football for a year and a hatitil | banged up a knee and had an operation.
There was a fellow that was playing on the fodttelm, a halfback, good guy that was black,
and he was pledged to the DEK [Delta Kappa Epsil@igrnity. And after he'd been pledged,
the DEK fraternity was told by its national [chaftdat they could not accept him as a member
of the fraternity. Well, | was kind of outraged ibyand | was vocal about it. And later | was
elected president of the student government ahdught, well, | got to do something about this.
So | was able to pass a student referendum whicdhtisat any fraternity which had nationals
which discriminated on the base of race, religimatjonal origin, could not continue to
participate in any of the programs or inter-fratgroeompetitions at Dartmouth. And if they
persisted in that, they would have to go local.d Afrthey didn't go local they could not exist on
campus after a transitional period of four or fy@ars. That was an over-reach, because we
didn't own the fraternities and we probably coultiave done anything to them to make them
leave the campus, but we could exclude them arits tivhat happened. And it worked pretty
well, but that's how, that is really, it got stakte

Remember Frenzel, Bill Frenzel? See, | had goteeariraternity and it was really, it turned out
that our fraternity, which was Sigma Nu had a nalalause in it. So | ended up my senior
year putting Sigma Nu plus seven others on probasind it was rather embarrassing. And
Frenzel was president of the fraternity at the finveas not very popular, | didn't go to the
fraternities my last year in school. But anywdnats what got started, and it was a difficult time

| have to tell you one little anecdote about itswiaat | didn't quite know how to proceed with it,
because it was so controversial in those days apoutknow, how do you handle overt
discriminatory actions. And | went to see a fellomamed Robert Carr, Bob Carr who was
chairman of the government department. He lateatne president of Oberlin. He was the
fellow that | ended up writing my thesis for. Ahd had been head of Truman's committee on
civil rights which desegregated the armed servidesd he was my advisor about how to go
about this, and not be a hothead and do sometéally istupid. And he told me | had to really
work through with the trustees, because therevegvé trustees, and they have a lot of power
and they could prevent this if they really wanted t

So we worked out a very careful plan with the pitest of the student council, Dickey, who was
quite favorable. And | ended up making a presentdd the board, and | was very nervous
about it, to put it mildly. And fortunately thaag Nelson Rockefeller, who was an active
graduate, was making a presentation to the boafdharsat through it. And at the end of it there
was silence for a second and | thought, “Well, ihigver.” And suddenly he jumped up,
grabbed my hand and said, “Listen fellow, it's a&lioune someone did something like this at
Dartmouth College. And I'm telling you we're goitagsupport you one hundred percent, don't



you worry about it.” Well, from then on Nelson ahavell they did sup-, they didn't do
anything but they didn't cause any problems, anddweand | became big friends after that. In
fact, | had a drink with him that night to thankrhior it. So, it was an interesting time, but that
what had really pricked my interest initially.

DN: And you continued and served on the civil rigtdmmissionynintelligible word?

BB: Until two weeks before the president's assasisin. And then | went back into the firm
and subsequent thereto, about two years latersdohasked me to serve as a director with
[Rev.] Walter Fauntroy and counsel to the White stoaonference to fulfill these rights. And if
you remember, in the interim period, President keelyn before maybe the fall of '63, summer,
late summer, and Lyndon Johnson and Bob Kennedpledied the lawyer's committee for civil
rights under law, and | was director of that frdra taw firm when | came back in. In a lot of
time we established offices in Jackson, Mississipyul a number of other places. So | continued
that, but | finally had to, you know, try to makdang. Those things weren't going to do it.

DN: So you were doing some volunteer work betwé&rahd '68?

BB: Right. Yeah, but then along came Fred Duttbi was then, had been secretary of the
Cabinet under Kennedy, and asked me to help wilhsttue of discrimination in the State
Department and the boycott of South Africa. And s@nt over and worked a little bit with
Averell Harriman before he departed, and that weisigeresting experience. Again, it was not
what | would call a paying job, but it was fun. d\so, but then | went back and | really did
focus on our law practice for a while. | was taagifor two years as an adjunct professor at
Georgetown, at the law school, on current problefiGonstitutional law, which was fun. | had
some interesting students, like John McEvoy anldaPachios and some people like that, so it
was kind of fun.

DN: The lines that go on.
BB: Yeah, it just continues, but it's kind of fun.
DN: When did you get involved with Ed Muskie?

BB: After an interesting experience. Well firgt ine tell you, | got to know Joe Tydings
when he was U.S. attorney and | was with the cosionis And then when he ran in '64 for
senator, he asked me to chair the, of course vegdrbe friends, we tried desegregating
(unintelligible phrasgif you remember, he was really helpful on thBut anyway, we became
friends, he asked me to chair the Montgomery coaatgpaign and be coordinator for a few of
the other counties, in his campaign.

So the reason that is relevant is that after, Egui€an't remember the exact year, '65 maybe,
when. ... | was the first general counsel efflemocratic senate campaign, and Ed became
chairman of that, if you recall. | can't rememtiex year, but he became chairman because of
the fallout from the Tom Dodd problem. And it techout that the people who were involved in
the file theft, we don't talk about this too mubht one of them turns out to have been my



secretary at the Lawyer's Committee for Civil Rgybinder Law, and had worked for Tom
Dodd. And her boyfriend, Jim Boyd, had been hiniagstrative assistant. You may have
known Jim Boyd[Don Nicoll gestures in the affirmatiyenell, | represented them in the
controversies on the Hill and with the FBI and anber of other things.

In any event, right after that it became relevanly tvecause that started the Democratic senate
campaign committee's desire to clean up. And Hub was always Mr. Clean, was asked to
chair it. And Joe Tydings had been asked to beitteechairman, and he had recommended me
to Senator Muskie. And | didn't know Senator Meséther than by reputation until then, at all,
and we had a reasonably long chat, for about an hdnd as you know when you first got to
meet Senator Muskie when he didn't know you, Ikliia had a huge quantity of reservation.
And he asked me a lot of questions and ended upgay think you'll do, but | think you better
talk to the other members of the committee.” Aad mmiade my rounds. | knew Tyd was okay.

The one person that was really blunt, and actdaityed out to be very helpful, was Scoop
Jackson. | went to see him because Senator Mbhskiset it up. And he gave me his views and
he said, “I don't have any problems, any problenalavith your cleaning up some of our
obviously questionable activities. But if we'rarggpto have some nitpicking lawyer coming in
here and second guessing every political decisemake on some legal grounds, it won't work
and | will oppose that. So | don't mind you beusgy precise, but | do mind you being a
nitpicker, and I'm going to oversee that.” Andvines very good actually. We became good
friends.

Well, | went back and saw Ed, and that was the tiinge, when | went back to see him after it
was understood that I'd be acceptable. And ittvadirst time | really saw something in him
that | began to appreciate much more as it weetaBse | went back and | said, “It looks like
everything's okay.” And he said, “Yes it is and exght to get started.” He pointed out first,
one: please understand this is not a paying paositveo: we have to set up certain criteria for
how we're going to handle receipt of money, andengding to have to get away from the cash
accounting here. And | said, “I'll try to do wHatan.”

And then he stopped, and | remember it very cldaglyause he, the way he would lean down
with the intent gaze, and he said to me, “I knoardfil be continuing opposition to making this
too constrictive, so that we won't be able to ofgerd don't think that's the case. | think we can
do it.” | remember this so clearly, “We can dalganly and that's what | expect.” And he said,
“Let me put it this way: if you are satisfied thhere is a right way to do it, that's what | expect
you to recommend. Now, I'm not always going toegtavhat you recommend, but | want you
to be able to justify it, on the basis that youded this is warranted and required as a matter of
law. And then we can talk about how we deal wlidt tater. |1 don't expect you to come in and
tell us how we deal with the legal parameters.of iexpect to get you to make recommendations
based on the law. We'll determine how it's gombe done, and it'll be done right.” And |
thought, whoa, this is not what | expected, bug thigreat. And | think that started our
relationship.

And | have a feeling that coming in from the ou¢swias desirable because | didn't have any
particular baggage. I'd never worked for him. Ankink it was helpful because | didn't feel



encumbered and | later realized how importantweet because he was such a dominating
personality that, you know. | have a feelingdflbeen with him for too long it would have
generated the kind of submersion that | could sewds capable of. And I think it ended up
where we could have pretty good arguments and ae kicould walk away, and it worked kind
of. And | felt very comfortable arguing with hinn disagreeing with him. But | must say | have
met a lot of people but there was no one more fable than Senator Muskie in argument, both
in substance, in articulation, and being totaliterabout your disagreement.

One of the things that | remember which was, it gasstuck in my head. There was one time
we were having an argument about something ane thas suddenly silence for a minute. And
Ed looked up at me and he said, “You know what ywoblem is?” And | said, “I'm not sure.”
“You think we're having a conversation.” And inki of summarized the whole relationship.
But it's, that's what started it all, and | gues®pt doing that even after he stepped down and
Senator Inouye became chair of the committee. | Bept up the relationship with Ed and, you
know, just with great respect. | mean, you havadore him and fear him, and feel
uncomfortable all at the same time.

DN: Now, you got involved in the '68 campaign.

BB: Yeah, that was because of the senate camparmgmittee. We were out there as counsel
of the committee and we were at the hotel withtat god awful mess and the smell of gas and
the police and the broken glass. It was just adn@how.

And then, | guess there had been speculation &xbbecoming the vice presidential candidate.
You never know, and | certainly didn't know. Atmeén there was a knock on the door and there
was Hubert. This was about, | think, around foalogk in an afternoon, and they had a chat.
And then Ed said, “Well what am | going to sayZeaHubert had left. And Leon was there,
and the two of us were trying to figure out whatwees going to say. And | don't know if you
remember his performance there, but he had a catnmof papers, and | wasn't sure, either he
knew they pieced together or whether he could tieach. But he had, he went up to the

podium, he had, as | found out later was standaatithis is, as he told me three or four times,
“I'm not going to give this speech you wrote, gt a broken back.”

And we had pieced together all kinds of prior staats or speeches, transitional clauses and
phrases and things like that. And no matter howdidet, Ed found something wrong with it
and we never had the time to retype it becausedsespeaking at seven or seven-thirty that
night. And, you know, he finally with great annoga took this all together and put in more
effective transitional statements and the rightcbasion, and you know, you realized how good
he was, how smart he was. But it was just, west peld my breath when he was giving it
because | figured one page goes out of here amd dead because it was not nice and clean, it
was not typed well. It was cross outs, Muskie nwgis, papers that were not even put together
well, it was kind of, but it worked.

So then he asked me to come with him, and themgitine campaign and to help coordinate
with Hubert's campaign, which | did. That was egibohaos as I've ever seen. It was an
interesting campaign. And you know, Ed stood auhat campaign.



DN: What was the arrangement from your perspediiveng that campaign between the two
candidates and the two campaign staffs?

BB: Well, it was never clear. First of all, Hubbsad, | don't remember all their names, Bill
Wel- -

DN: Bill Welch.

BB: Bill Welch, and then there was a guy who wasmg the campaign, who got into trouble
later.

DN: | forget the name of that person.

BB: Yeah, I'll have to get that to you. But thevas a hierarchy in the Humphrey campaign,
but it was never very clear. It seemed to gyratkl@ecame, to me, a kind of a happening. There
was no one that had clearly defined schedule ressipitities, that changed rather frequently.

And Hubert was on the phone almost every day withaiking about how things were going,
what needed to be done. And | can remember oreevinen we were flying to Seattle and we
were to meet, in mid-flight Hubert said, canceltBeand go to San Antonio, and | thought,
Jesus, we're not ready for that, why are we ddirgy tBut that was the way the campaign was.
And from Ed's standpoint, he was never very preaiz®it how that campaign should be run,
from an administrative standpoint. And Da@ic[Dick] Dubord -

DN: Dick Dubord.

BB: Dick Dubord, was a very close friend, and hkha very decent and smart guy. And |
think Ed relied on his judgments a lot, even thoudbn't think he was, had the breadth of
national politics. I'm not sure any of us did,sadé of Ed. But it, George participated to some
extent. Ed made very clear he wanted the Seraffestdo his Senate work while he was
campaigning, and I'm not sure that was very helpédause the coordination with the Senate
staff became more difficult because, you know, el change, maybe because of Humphrey,
maybe because of Muskie, they would change speétimaisl-course, they would change
places, geography of where we were, and it was diffigult to coordinate what was happening
outside and what was happening on the Senate #atf.he was always very, he wanted to
draw what | always believed was an artificial littegre was no question about that. And, you
know, George was involved in the campaign, and Miakord and some other people. But it
was not a clear, there were never clear linesdiéialt like clear lines.

And the other problem, and it came to a head iwvéléand, to be quite honest about it. There
was a, as you maybe recall, it was a really diffiperiod because of 1968, you know, Dr. King
and Bob Kennedy and there was a very much anti-Hweypwing of the party, not just in the
party but nationally. And | thought that we rediigd to make an effort to enlist as many of the
dissident Kennedy people as possible. And theseanig rally, anti-Humphrey rally, at the
hotel where we were staying in Cleveland. And hted Ed to come down and talk to them
because | thought he could make a difference. IAmeht up to his room to say | really, | want



to encourage you, please, to come down. Thergis people we could use in the campaign,
they're ground forces we need. | don't thinkimtipossible to woo them over, you're not stuck in
the mud on Vietnam. | know you can't walk awaynirib altogether, but.

Well, we got into this argument which extended einty well Ed turned it down, and | went

down to try to talk to them. It was not effectiv&nd | came back up to say that I thought this
was symbolic of the problems | perceived in our paign, that we weren't reaching out far
enough, that we were going to the center of thegy@ard that the left of the party was
antithetical and would not support us, and we neée¢ldem to win. Well, we got, | went back up
and it got to be, it was the first real screamat thhad with Ed. And he was tired, he was
irascible, from my standpoint, and it got very ldodhe point that Jane, who was trying to sleep
in a closed bedroom, came out and said, “What@g?” And he turned around and told her
basically to get back in the room.

And it continued, with Dick Dubord trying to be theacemaker between me and Ed. It was a, |
was, | regretted it, but yet | felt very stronglyoaut it. The upshot was that | said to him, |
thought | was the wrong person to be working with because | disagreed with the strategy of
the campaign. And | said, “If you don't mind, like to leave.” And so the next morning |
packed up and left, and went back to Washingtdmadi a, picture of Ed underneath the door,
and signeduynintelligible phrasgBerl. | don't know where itis, I'll have to @int. But Ed

wrote, “I appreciate all you're doing, and | lo@kward to seeing you back in Washington,” and
signed it and left it under the door. And | weathk, you know, and | said, “Well | just, this is
not, I'm just not fit for this and this is not, weehot a good mix.”

And about three or four days later | guess, hébgok in Washington. He called me and said,
“Are you still pouting?” And | said, “I'm not poug. | wasn't pouting before, but | think you
need people that are more in concert with your@gugr to this, and obviously I'm not one of
them.” And he said, “That's not true!” And thielmeard a, “You come up here, | want to talk
to you.” So we went up and we had a discussionitabho And he said | misconstrued what his
position was, and “come back and help.” And, yoow, | admired him. And | said, “Fine,” so
| went back. And the campaign went pretty wellbady.

| found something that was impossible to do, arad Weas to write an acceptable speech for him.
There was no speech except one, | think, thatrkeeon, that was given in Seattle, that he ever
found moderately acceptable. And he would calhgwedy he knew to write a speech. | know
he would call Don Nicoll in the Senate; he woultl Back Goodwin in Maine; he would call

Bob Shrum. He would call anybody except the pewale were close to him, that were in the
campaign. That was, at the time it was Georgenamtbasically, and Carole [Parmelee?] and
Gayle [Cory] and some people. But it was not wiwat would call a large traveling staff, and he
did not have speech writers with him. But therewa speech that was ever given, | can tell
you, | mean it, it was difficult.

And then Humphrey's people would continue to seret material which he thought he was
under a mandate to use. | didn't think much ofesoimt, even though it was from a,
wordsmanship was quite good. It was defensived hought that we were going to get into
trouble with it. So we used to have arguments aiMiat we had to do as far as cooperation



with the Humphrey camp. And | must say, Ed didimote a problem dealing with Hubert, |
didn't think. 1 think he was straight. But he thelieve that, as a matter of loyalty to him, that
when it came down to the ultimate fight over amésshe had a tendency, which | can't say was
wrong, but | didn't always agree with it, to deieHubert, which was appropriate since Hubert
was the candidate.

But | think, sometimes | look back and | wonder, last by a quarter percent. And | always
have thought back and wondered if either we'dyealide more of an effort with the Kennedy
wing, McGovern group, which was still active, asiyjamow. And the Kennedy family was very
supportive of George McGovern, even though he wésa'candidate. And | don't know, | just
always wondered if we'd just been able to enlistrth But | guess if you enlisted them you lost
some moderates at the same time, so it may hasadsal out, but | always wondered about that.

And whether or not we would have won if Humphrewuldchave extracted himself some from
the Johnson-Vietnam mistake, and Ed feeling thaioudd say a few things that were much
more to the, moving toward peace side. And held]id separate himself from Hubert, but it
wasn't dramatic. It was trying to convince Hulierstep away, and there are a whole series of
things that, if you remember, there was a chandiuipert's position as it moved, which
antagonized the Johnson people. It was a diffiouk. But | think that, of course with the
Williamsport speech and things like that, he adgdihimself brilliantly.

He was a loyal citizen, and he was a hell of a gardpaigner. He showed the signs, though,
that he had, that he showed later on in '71 arttia2 tiredness, energy level. He didn't have
Hubert's energy, or Bob Kennedy's energy. Andisastergy would wane, his disposition
would be adversely affected, shall we say. And begame much more of a problem later when
he really had the ultimate responsibility. Butrthevere signs of it in '68 as well, which is no
one's fault but that was a fact, | think. Andwsaa number of times during the campaign.

DN: Talk a little bit about the question of energ§ou have referred to his formidable
personality and the way he would argue. At theestime you talk about his energy not being
the same as Hubert or Lyndon Johnson for that maitéRobert Kennedy. Was it tied in with,
was it a general physiological fact, or was it tedato what motivated him?

BB: Well, | think, that's a good question becaukaJe never been sure of that. | believe, for
example, that in '71 and '2, he did not have tineesavel of hunger for the presidency that John
Kennedy had had, Bob Kennedy had. | always thquagtt | still do, that Ed was a person of
very considerable, very considerable intellectaglability and a very large brain. And | think
with, with a unique perspective about what the ¢gurequired, and that, whether it had to do
with the environment or the budget or whateverndichake any difference. That, these things
really -

End of Side A
Side B

DN: ... of the interview with Berl Bernhard, Ap80th, 2002. Go ahead, Berl.



BB: Well, we were talking about Ed's energy leved avhat it was, and his motivation. |
really think, and I'll be more specific about itat he in his heart believed that if you articuliate
a vision of where the country should be going amesof the most fundamental issues . . .. |
think about his endless and enormous contributidhe environmental area, Clean Water,
Clean Air, whatever it wass@unds like: café unintelligible wordtandards on cars, everything.
And on his concern about fiscal responsibilitythihk he believed that if you stood for certain
things that were important for the country, thatddoe not enough, but a grand contribution to
being almost enough, to run the country.

| think the strictly political aspects, and | mgaoiitical in the sense of the details of a campaign
were never comfortable for him, as comfortablehasissues. | really believe that. The details
of a campaign, the discipline of trying to work @ehedules, which he always talked about, as
we're all aware, there are no white spaces. Idauwas an annoyance to him to be confronted,
as was unfortunately mandated in trying to run gbimg for him, to get the discipline of a
political life.

And I, so when you say, what was his motivatiorntBink his motivation was for a better
country in the real sense of it, the substantivess®f what the country needed. But in terms of
the motivation to do all of the nasty, detailedljtpmal campaigning was not comfortable for

him. | never felt he was really comfortable withdespite the fact that he had the political
instincts to respond to issues as they came upe d&d in Williamsport [PA]. You know, the
instinct to have people come up and to listen tatvgeople were saying. And | think it was a
genuine listening, it wasn't phony listening. Hanted to know because, again, it went back to
what | think at the core was his substantive irgeire major issues and how they unfolded, how
they could, what their meaning would be for the Aigen people, individually. But the details
of it were confounding to him, and annoying to hangd it undermined the motivation to become
president or vice president. And it certainly skovitself much more in '71 and '2 than it did in
'68 when he really had the responsibility.

| can tell you, the one, you know, | really kindlo¥ed him for it and | hated him for it at the
same time. The night before the Florida primaryweee at the Dupont Plaza Hotel, and | had
asked all of our field people to please meet ntaénobby before, that night, so we could give
out final instructions and directions for what thead to do to get out the vote, and to see that
people got to the polls. And | had them all tharg] it was probably ten-thirty at night, and |
look up and who do | see come into the lobby, Huipeperson. And he saw me there and came
over, and we had a big chat, and he said, “Wh&a?S And | said, “Well, he's upstairs, he's
just finished up.” He'd been up there for a fewrsoand | was trying to get him to come down.
But then when Hubert Humphrey was there, | thoughat an opportunity’, let's get . . . .

So | went up to Ed's room and said to him, “I neethlk to you, Senator. It's really important
because Humphrey's down in the lobby, we've gotomayhundred of our key people down
there and we're trying to give out last minuterimstions for tomorrow morning. And | think it
would be really a great thing for you to come daal rally the forces, and say, ‘Hello’ to
Hubert to show, you know, everything's all righ¥hd he was in bed reading, and he said, “Do
you know what I'm doing?” | said, “Yes, you'reliad reading.” And he said, “Do you know
what I'm reading?” And he told me, it was sometdfi@an historical novel, and, it was



(unintelligible phrasepf the Eighteenth or some damn thing, | can't raber, I'll have to
remember what. And | said, “Well I'm really noterested in that, but it's really important to get
you down there.” Silence. And he said, “Let m&dréo you. You want to hear some beautiful
prose?” And | said, “Not particularly.” He saltljsten to this.” So he read it. And | said, |
looked at my watch and said, “It's 10:40.” At wihige said, “And it's time for you to leave.”
That concluded my opportunity to get him down itfte lobby, but it said it all. | mean he was
clearly enjoying reading. He was clearly enjoyihg syntax, the verbiage, the thought of this
book. And I realized, my God, here is Hubert rimgr@round, this hyper-energy and hyper -
kinetic like a fourteen year old. And there's dellectually reading this book which he is
totally enjoying, immersed in. And I'm saying tgself, this campaign is really screwed.

But it wasn't, you know. We lost in Florida bus, you know Wallace won, and hell, we all got
polished on that. And then we came back and wdlinweis big, big on that. That's what I felt,
| mean | felt that he, it wasn't a motivation, laafkmotivation, to want to be president, it was a
discomfort about all of the miniscule, dreadful @dems on his life, his psyche, everything. It
wasn't him. That's why he'd be so good in delimeause he was so damned smart and knew
the issues so well. But when it came to the ménatischeduling, which was always a trauma.

DN: As | hear you talking about this, it impressesthat, from your point of view, he
resented and did not want to get involved in theutia of campaigning, but if you look at his
performance on legislation -

BB: Totally different.

DN: .... he would absorb himself in the minutia .
BB: Loved it.

DN: ....of both the substantive arguments.. . .
BB: Tactics.

DN: ....the tactics, the reactions of othempeo

BB: See, but that was, | used to think about thaha time because that was a definable goal,
something that he knew was needed. It was circuabegt; it was targeted. He knew where he
wanted it come out and he was prepared to do wlateas necessary, including all the political
machinations and cooperative efforts that wereiredqu And the management of legislation on
the floor and handling of amendments, that watoalh goal that he had set in his mind as
important for America. And | really believe that.

It was much more tenuous when you got into the witltihg of governing the country, or
politicking throughout the country. There was tigre wasn't time to direct your entire being to
recognize that miniscule details could unhorsermapzagn. The goal was much more uncertain,
except in the biggest picture. | think if thererevéen issues that govern a campaign, Ed would
win handily because he would know how to accompigbh one of those definable goals. But it



was much more uncertain, much more inchoate, mwrie broad. And he didn't see the
connection sometimes, between the extraordinaryaddson his mind for managing details or
responding affirmatively to details of somethingttiwvasn't clearly moving toward a, an
acceptable or desired ultimate goal. And | reaflyas an annoyance to him, and it showed.

| mean, it's no secret that Ed and | had many aegisn had many, some quiet and some loud.
But, you know, it wasn't lack of respect on my pdttwas the feeling that | had all along, that
there was a huge gap between his level of conriaatcomplishing definable goals and as a
campaigner, as a national politician. | mean, m@ was better on the talk shows, no one could
deliver a speech better, unless you didn't hayeeach that he decided, you had written, and it
was to be discarded, at which time he could spadlessly to the point you'd want to say,
enough, enough, enough. But he had a lot to Aayl, there was just a significant difference. 1
never had the opportunity to see what everybodywaa close to him in the Senate saw, and
that was a really great mind and a great legislatod someone who knew how to get things
done in the context of the Senate. In legislatimunderstood all that, but when you put
legislation aside and you talk everything from pnisiots to (nintelligible word, it was not
comfortable for him to just respond to that. Theeesn't time to study; that was what | think
drove him more into, | don't know, exhaustion, @sgion at times, that he was being asked to
respond to myriad, sometimes miniscule, sometimg®rtant, public issues which he hadn't
studied. | mean, he wanted to know more than &g could ever have taught him,
instantaneously, and that's how the campaignsthatv a campaign is. And it, his discomfort at
dealing with some of these issues that just flomas manifest.

DN: Let's shift from, we've jumped back and forétvieen '68 and the '71-'72 campaign. Let's
go between those two to that 1969 period when -

BB: Everybody said he should be president.

DN: Right. And you were advising him during thetipd. What was your sense of his mood
and his response?

BB: | believe in '69, leading up to the '70 speiacklaine, that he really had decided that he,
he could lead the country, that there was a stemrogigh following for him to attain that
possibility, that there were a number of thingd tlecould say or articulate better than anyone
else. And I really think it was in his gut to wdatbe president. It was, at the same time,
reasonably clear to me that the issues were goibg difficult with him when it came to raw
politics. That | don't think he perceived the huliféerence between organizing state by state,
and organizing in Maine, for a successful campaiggh establishing the hegemony of the
Democratic party in Maine.

He, a number of things happened, | mean we haddalkgood deal certainly early in 1970 about
what was needed. And I know | had done a numberarhos to him about what would be
needed, from the standpoint of raising money, wknelk crucial; from the standpoint of
organizational effort state by state; the fact ti@tvould have to step aside, for all intents and
purposes, as a legislator and find some peopléhomwhe would have confidence, his
colleagues in the Senate who could take some akedmonsibilities; that he would have to miss



a number of key votes, which would be an enormaeabklpm for him because he was so proud
of his voting record. And there were all thesedkiof things that were impinging on how he felt
about it.

But | do believe that when it came to the elecBon speech back-to-back with Nixon, in which
| think we all got pounded from him. And Dick Gawidd came in as the good white knight and
drove us all totally crazy, but the result was goéad Bob Squier did a wonderful job on
orchestrating it and etcetera. It was, in an odgl l@oking back on it, it was both a wonderful
and a disastrous event because it thrust him imateddiinto being the likely heir to the
nomination for president of the country, and weeniéliprepared for it.

You know, I'm sure you can recall, we all recaét ffroblems of inability to respond to all the
letters that came in, and the volunteers that vehiadnelp. We had no organization to be, |
guess, moving on the offense and being able tolirelgeople, to galvanize their, their interest
in him. And I think we ran off all kinds of peophho would otherwise have made ongoing
commitments to him, because we didn't respond W&k didn't have a good database. | mean it
was something that | feel, looking back, | was vesjwe and very ingenuous about our ability to
do all those things, and to move him to really se¢he nomination, well in advance of the
convention. | don't think | appreciated the gapween the public persona of Ed Muskie and the
need for the structure to make it possible for torsucceed.

We had a few people who were helping us financialje didn't have a real finance committee
early on. We didn't have money. We didn't haatespeople identified. We weren't responding
well to people who wanted to help. And, you kndwnay have been that if we had had, say,
more experience | guess in, rapid organization,rapatl fund raising, and the ability to have
recognized that we had to slow down the processatich up with the process structurally, we
would have been better off. But it was, you kntmeking back is one thing, being there at the
time was very different. And we did everything aauld to try to both move him ahead, and in
a rather disorganized manner began to put a campaggther. So that evening was, as | said,
both wonderful and disastrous, and we never caugln a sense.

DN: Do you recall his mood prior to Chappaquiddackl the Teddy Kennedy phenomenon, or
is that not part of the picture for you right now?

BB: Well, | don't know how to begin on that. Yowouwd probably recall later on in the
campaign when we had the dirty tricks, and Ted keelgnit was like we were attacking Ted
Kennedy? And we had the Chappaquiddick thing bdnbug again. I, you know, it was funny, |
always had the feeling that there was a, an undemt) maybe it was more than that, in Ed’s
mind, you know. It was like thgarable of the talentsRemember in the Bible, "To he who has
it shall be given, he shall have it in abundanocéd, @ he who shall not even have it, to he it shall
be taken away" [Luke 19:26]. Well, | always had fheling there was some of that with Ed and
Ted Kennedy. And there was a, | think before Clagpjddick Ed, | don't know if this is true, |
always had the feeling that he might not have haditotivation to really move out from the
Kennedys. But after that | think he felt a littl#ferent about it. |1 don't know how to, reallyytb

| know there were a number of times that | insigteat Ed call Ted Kennedy during the
campaign because there was unhappiness all aronrat. Well, we had the same problem, as



you know, in Florida with Hubert and Scoop Jacksnrsome of the dirty tricks. But | don't
remember all the details of the Kennedy thingh#de to go back and look at it. | know there
was a concern on my part, both as to Ed's vieweof Kennedy before and then after. It was a
defining moment in a sense, Chappaquiddick, for Ed.

DN: They, what | was recalling and | wondered wketfou had as well, was the fact that Ed
felt that no matter what he did in the 1969 perloeinever could get attention the way Ted
Kennedy could. And it led to the kind of frustaatithat you were describing.

BB: | swear, it was a parable of the talents, lagisvthought that he thought that the Kennedys
had just gotten it all, it had been given to thelimd there was that certain level of resentment,
you know, it was there. | mean, it was a resentrtieat no matter what Ed did, it was of little
public consequence. No matter what Ted Kennedygdidd or bad, it was headlines. And it
was the whole Kennedy family, | mean that's hovsédae it. It's understandable.

DN: Let's come back to the '70 to '72 campaign,yandwere talking about a limited number
of financial backers. One of the people, littleokm today, the late Arnold Picker who was very
active, and I'd like to get your recollections ahald, how he came into the campaign, what
kind of a person he was.

BB: Well, Arnold Picker was everything that you Wibbhave expected, to admire Ed Muskie.
Arnold Picker could well have been the most deeedlthy man in the United States. As you
know, he'd been vice chair of United Artists, Bodnamin | guess was the chairman of it. I've
never been sure quite where Ed and Arnold Pickey lm | met Arnold very early on and, in

the campaign. And | very clearly remember thd fineeting that Arnold and Ed and | had about
the campaign, when Ed said, what did | think al®gubld chairing his finance committee. And

| said, “Well, if we could get him to do it.” Weald a meeting up in, | guess it was in the little
hall -

DN: The hideaway.

BB: Cave, yeah, the hideaway, the cave | usedltd@.caAnd | remember Ed talking to him
and asking would he do this and how important itil@de. And Arnold said he would do it
enthusiastically, | really, “I'd rather do this thanything than | can think of. You must be
president of the United States. We all need th/nd he said, “And | want to make something
clear to you.” And Ed kind of, “What is that?” Haid, |, “There is nothing that | want or
nothing that | would take in the government. | nbe clear, if | do this I'm doing this as an
American citizen, | am not doing it for any persbgain, and | am not doing it for a job of any
kind. And if we have that understanding, and ydlllye open with me and | can be open with
you . ... "“ And it turned out that Arnold was radhan open with Ed, he was very direct with
him the whole way. He accepted. And from then would say we never had a more loyal,
more decent, more committed individual than ArnBidker. | mean, he was really the salt of
the earth, there was no one, | never met anybaatyl fikked more, admired more, or did more.
Just a good person all around. He was wonderful.

And then when we assembled the finance committek] would prefer not to comment on



some of the members of it because | didn't likeesofrthem, and | didn't think that they cared
much about Ed, they cared about themselves, amaksinot pleasant with some of them. But we
never mounted the kind of the finance effort, argbies back to what | said earlier, it was not
just a detail, it was combat with Ed to get hinalow us to schedule fund raisers. He didn't like
them. We had some very unpleasant ones, inclugtiegn Texas which turned out to be like
raising money, bonds for Israel, because it wa®aieone's house outside of Houston.
Everybody was asked to stand up and announce gegladd | think everyone, Arnold was
uncomfortable, | almost died. And | think Ed hasdlit very well, but he was so embarrassed
about it. 1 mean, he couldn't believe that he inabe middle of something like this. But that
was a serious problem, | mean it was a combinatiahfficulty in other areas as well

politically, schedule, and of a total dislike fbeetwhole problem of fund raising.

But, you know, the other thing that came out dutlmg campaign that, you know, just reinforced
why it was we all loved the man so much and reggelsim so much. We'd go to these little
fund raisers which were just dreadful, | mean iilda't have been worse. And people would
shove money into his hands, you know, small peqqeple without real resources but they
really believed in him. And we'd go back to a hov®m and Ed would empty his pockets,
there'd be all kinds of change and dollar bills emdrything. And he'd reach in his pocket, I'd
be standing there, and he'd put them on the tepboireau and say, “Oh, these people gave me
all this money, it's not mine, it's for the campaigAnd | said, “Did you get all their names?”
And he'd say, “I don't even know who they were it B was, he'd do this fairly regularly. It
wasn't like, for show, it was that he had that handhim that it never occurred to him that he
would be doing other than taking any monies, ndaenditow big or small, that was for the
campaign, it was never personal, it was not for, iinvas for the campaign. And it was, | just
got used to that after a while, that was his bedtavGomeone gave him a hundred dollar bill, it
would be on the bureau. And it was the same whamee had these little things, and it just, it
was just his sense of private integrity, and it wese, and that's what, you know, so.

But that was a very difficult time. The fund raigiefforts were not good. | really would prefer
not to talk about specific individuals, but thererer people who in, on the fund raising side, |
think took advantage of Ed and would ask him tdhdiogs which shouldn't have happened. |
can think of Los Angeles and Denver as just drdafamples of it. | guess | can mention one,
but we'll put some restriction on it.

DN: Certainly.

BB: Okay, Mort Tapley had a very close friend narikdvin Davis who was a big oil, Davis
Oil, in Denver. And so Mort called me one day aadl, “You know, we can raise a lot of
money in Denver if we can get Ed out there.” Argaid, “Okay, but | want to talk to Mr. Davis
first to be sure we have an understanding.” “Firteo | talked to Marvin Davis, | didn't know
him, and I told him what we expected and how mucmey we hoped we'd raise. And we were
talking about big bucks in those days, like a heddhousand dollars, which was just beyond
the pale. So it was all arranged. We flew thangl we got to this huge house outside of
Denver. And | had met him that morning so we haditerated what my expectations were.

We got there, the place was jammed. And | expediedavis to stand up, because he said he



wanted to be part of our finance committee, to amce his intention to support Ed, to raise all
this money. Not a word. And there were all theseple there. And at the end of the evening |
went over to Mr. Davis and | said, “How did we d&d you get these pledges? Did you collect
the money?” He said, “Well, we didn't do verylMel said, “Well what are all these people
doing here?” “It's my anniversary. And | thougfmat having Ed Muskie here would be, they
would really appreciate that.” And | said, “Mr. s, do you know you're toying with the man
who should be president of the United States? réausing him for your anniversary. | am
absolutely livid about this, and I'd like to tatk your father,” who was there, and | went, | think
he, subsequently | think he's died. And | saillir.“Davis, we have been, | think, sorely treated,
and | am very upset, and | want to know what yogig to do. “Well, I'll meet you in the
morning.” | said, “Fine.”

So | went downtown and saw him in the morning. Amely had raised, with Davis' contribution,
something like ten, twelve thousand dollars. Iswabelievable. And | was out of control. And
| told him | expected him to make up the difference way or the other andr{intelligible
phrasg. We never got much more money out of him. Amcirftelligible phrasg well | won't
mention the name, but we were going back in thdroar downtown Denver to the airport, and
| was furious. And the fellow who had really sptthe schedule, he'd had no responsibility, |
did, for the fiasco. But we're coming back anditisthis is the worst mistreatment of a
candidate and a person that | have ever seensirithire campaign. I've seen a lot of raw stuff,
but this is the worst. Silence for a second. “Qle, said, “no, it's not the worst.” | said, it

the worst. What are you talking about?” He s&h things could be a lot worse, | mean, | got
laid last night.” And | said, “And so?” “Withiidaughter!” That's a wrap.

In any event that was, and there were things hiag, tyou know, where people were using the
senator. And | was not chagrined, that would bersmair word, but Ed did not want to confront
any of it, he thought this was my responsibilind that's basically true to the extent that, you
know, the campaign person should be, take theifdaohgs don't go well. But | thought that
he was much too willing to forgive this kind oftigi, when if it were a substantive issue he
wouldn't have forgiven any part of it, okay? Buias, there was a disconnect between the real
Ed Muskie and the campaign Ed Muskie, and | sawstaw it in Los Angeles, | saw it in

Miami, where we were used, and | got pretty harddnethe time we got done, and so did
Arnold, and we made changes as we went. But we sa@t of running out of money, | mean, it
was just that simple. And Ed just didn't focusitorHe did, but he didn't. He did focus on itan
sense, but not with the focus of | must do somegthimust commit, | must do what they’re all
telling me.

Arnold and | had met with Ed once a week to sapgde we've got to free the schedule up. And
you know how Arnold was, he was always pleadingwhe always, he was about as nice a
person as you will ever meet, and only cared abduws the president. That's what he saw, that
this was going to make a different country, thatst Arnold saw. And he used to get so
frustrated and say, “We've got to have more, wgakto get more money, and we’ve got to do
this.” And Ed just, that was not him.

DN: Arnold, you said earlier, was very direct witl. Was his directness pleading, or was he
direct in telling him what he thought was wrongtwi®



BB: It was a combination. He was a good pleadsrabse he was so nice about it, but at the
same time he was quite direct about what he thooggded to be done. And, you know, he was
so supportive of my efforts to, and he would trngtgport the dispute, you know, when we had a
dispute about, it was a scheduling thing, you kn@&al. hated it. He hated the fact that there's no
white space, that what we were doing was minisicuterms of importance. It was not his
moment of interest. And no matter how Arnold wotrldto cajole him, try to convince him that
there was no way to go ahead if we were bankrugtyee'd be out of money and all. And Ed
knew that, but it was just, it was, he couldn'ilyeelate well to it. He didn't like it.

It was, let me tell you, | mean, | don't know how'se going to deal with some of this, but we
had a meeting in the (Blackstone?) Hotel, in Chicalyiring the campaign. And | was told in
advance that there was a Polish-American who waotgd/e Ed a lot of money. Well, | said I'd
have to meet him first, | wasn't going to have bimdly talk to Ed unless | knew more about
him. And we did, we ran down a few things, anddught slightly questionable, but certainly
very wealthy. So | decided, considering, andkeédlto Arnold about it, considering the
superficial support we had financially and the eattenuous nature of our effort in this regard,
that okay, I'll, I think there’s something herendhl talked to him, I think he said he was going
to pledge twenty-five thousand dollars, and hexe gis ten thousand dollars up front. And that
was munificent.

So | brought him in to see Ed. And it was, ohyb®&nine o'clock at night but Ed had been out
campaigning and speaking all over at Cook countgrbe This fellow was, you wouldn't find

him particularly desirable, to someone you'd warggend the evening with. But at that point |
was . ... Sowe come in there and Ed has hisssbff, and he's sitting on the edge of his bed. 1
introduced him and said, this fellow wanted to beame support to us, it was significant, that's
why | told Ed about him in advance. First thing ofihis mouth is, “Sir, | know you'll enjoy

this, | want to tell you this Polish joke.” Andhd this feeling, | just, my stomach just turned
and | thought, “Oh, my God.” And there was silefmea second, and he started to tell it. And
you know how careful Ed was about trying to be igigeed about these things, and suddenly
there was silence. And this fellow could see Hujtl just looked in his face and | said, “Oh
God, this is bad news.” And that was when he [gdhe out with his one and only, he looked at
this guy and said, “What color are my shoes? Haweheard this one? Yeah. It's from kicking
the crap out of people who tell Polish jokes.”

Well, that ended the contribution. And | escortéd out very quickly, just really embarrassed,
and Ed was furious, you know, that | had allowed th occur. And I, and it was my fault, |
mean, but | thought I'd run enough to not belieareaf second this guy was so crude as to do
something like that.

But to me it was symptomatic of the problems we. hddu know, we would reach for any kind
of jagged effort to get money in the till, and Alth&new we couldn't get it organized, we
couldn't get it done, Ed didn't want to provide itorAnd there was no way you'd do it without
him, you know. I'd try to find surrogates, you miaynember this effort of finding surrogates
from Harold Hughes to whoever it might be that wabstpheak for him at fund raisers. And they
didn't want to hear surrogates. If they were gamgontribute big money, they wanted to meet



the candidate. And it was the kind of thing thihéw that the Kennedys did better than
anybody I'd ever seen. | mean they understoodhthteer's milk, and they wanted to have
money in the till and they just did it, you knowey, substantive issues were not quite as
important. They made them sound like they weréthmy weren't. Getting elected was what
was important, and that was not number one in figyshe. He had issues on his brain. And so
these, these gnawing unpleasantness of raisingyrantkorganizing and all that kind of thing
just didn't work easily. That's all | can say.

DN: One little question of fact in connection wiltis fellow in Chicago. You said he had
Polish ancestry?

BB: And so it would have, you know, and when hstfstarted . . . . Ed knew it because | had
told Ed that he was, you know, his ancestry waamblthat he was a second generation and he
was active in the Polish-American Alliance, somedkof business alliance. And so | thought,
you know, okay, this is going to be comfortables ik going to be easy. And the sonofabitch
starts out like that. And | said, “Oh, I'm leagi” | mean, Ed was furious, | mean furious. It
wasn't like casual. Because he wouldn't do thad kif thing to others he didn't know, | mean, it
wasn't in his psyche. But he sure did it. Andsdtj I'm sure he'd used that before but it was the
first time | ever heard it.

DN: The only time | ever heard it was to staff.
BB: Is that right?
DN: Yeah, and close staff.

BB: Oh, okay. Well this was a, try to pictureaik.? Needless to say, we didn't get the ten
and we didn't get the twenty-five. That was aidiifit, that was a hard, that was very hard.

DN: Let's look at another aspect of that camparghthen we'll come back to the question of
organization and how it evolved. And that is theaf/s into foreign policy, and particularly the
trip to Europe, the Middle East, and the Sovietdoni And why don't we start with that, because
there are other questions about -

BB: Well, okay, kind of a standard, | guess in thdays, was you have to establish the
credentials that he really understood foreign golidnd it was rather superficial and childish

but | guess the politics of it were compelling, dhdt was that he had to go overseas and meet a
lot of people and show that he really knew peopkthey respected and responded to him. And
so we arranged this trip to go to London and g@d@omany, and go to Cairo and Israel and all
the rest of it, well, and to Moscow. Well, it wage didn't have the money for it to start with.

And there was this wonderful man, John Cliffordgesl who had once been chairman of the
finance committee for Eisenhower and the Republidational Committee. He didn't like

Richard Nixon. And he paid for that, frankly, amade it possible for us to do that.

The trip was a, | think, mixed politically and spszular in terms of looking at Senator Muskie
as someone who really had an instinct for foreiglicg. | really saw him at a different level,



both at the meetings in London, and then we weugltian a big storm and didn't go to
Germany and ended up going, | guess, first to Isrard he really handled all of it without
missing a beat, it was, he just seemed to havestimct to work with and to connect with people
who were leading other countries.

When we were in Israel, | don't know if you knewoabthe problems. The prime minister, he
loved her, and they had a very good relationsiipd | was concerned that we were getting, in
the crudest sense, sucked in to the internal psldf Israel to the point that we weren't getting a
real sense of what was necessary to both protecahntry, or sustain its security, and also have
a country that was not totally militaristic, whiefas the impression | certainly had when we
were there. And he was having all these meetintfsthhe prime minister and all the rest there.

| decided on my own that | had to get another pointiew, because he was really enamored of
what he was being told by this wonderful woman.dAmad heard that there was a fellow
named Begin who was nipping at her heels and #hatdnted to take over the world, | guess, or
certainly wanted to conquer Egypt.

And, well in any event, the upshot of it was | weman apartment where he lived to talk to him
one night. And Golda Meir heard of that. And kgs | misunderstood and didn't properly
evaluate the capability of the Mossad and theelligience operation. And the next morning |
was to be with Ed to meet with Golda Meir, and stagted the meeting with just blasting me for
having gone to this riotous, warmongering, blamhkiah. And when | finished that evening
talking to Begin | said, “Holy God, he was talginbout how we have to take over Cairo and
we need new missiles and all of this. But Ed'poese to that was, at the moment, while she
was there, he said, “We'll talk about that ldteknd, you know, | knew that this was really a
problem. And the Prime Minister said, “I hope tiati will. This is very serious.” Well, we

got back and Ed bellowed, he was livid. “You didhear it with me, you . . . .” [tape ends]

End of Side B

End of Interview
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